
Nõmme-Mustamäe maastikukaitseala koostöökogu  

PROTOKOLL 

03.10.2024 

Tallinn, Kopli tn 76, III korruse saal 

Algus: kell 16.00, lõpp: kell 18.00 

 

Juhatas: Maret Vildak 

Protokollis: Triin Ristmets 

 

Päevakord: 

1. Kaitsekorralduskava koostamine (Keskkonnaamet) 

2. Kavandatav ehitustegevus kaitsealal 

2.1 Kaldtee vaegliikujatele (RMK) 

2.2 Vana-Mustamäe tn 16 suusatõstuk (Tallinna Linnaplaneerimise amet) 

2.3 Nõmme suusaraja valgustus (Tallinna Keskkonna- ja Kommunaalamet) 

3. Muud aktuaalsed küsimused (grillkohad, jäätmed, pinnasteede kruusatamine jt) 

Kokkuvõte: 

1. Kaitsekorralduskava hakatakse koostama 2025. aastal ja see valmib 2026. aastal. 

2.1 Tehniliselt on kaldtee rajamine selles asukohas küll võimalik, kuid selle rajamise 

võimalikkuse üle otsustamiseks on vajalik alternatiivsete võimaluste analüüs. 

2.2 Suusatõstuki projektile on Keskkonnaamet ettepanekud teinud ja nende läbivaatamine on 

töös. 

2.3 Suusaraja valgustusele on Keskkonnaamet ettepanekud teinud ja nende läbivaatamine on 

töös. 

3. On otsustatud, et olemasolevad kolm lõkkekohta jäävad Sütiste metsa alles. Seltsid on 

selle otsuse vastu. 

Arutelu: 

Kaitsekorralduskava 

Riina Kotter teeb ülevaate kaitsekorralduskava seisust. Lähtuvalt Euroopa Liidu suunistest 

vaadatakse üle kaitsekorralduskava koostamist. Soovitakse juhis saada selliseks, et see vastaks 

Euroopa Liidu nõuetele. Nõmme-Mustamäe maastikukaitseala kaitsekorralduskava hakatakse 

koostama järgmisel aastal. Kava kinnitamine toimub 2026. aastal. 

Küsimus Seltsidelt - Kas saaks kaitseala kaitsestaatust muuta? Kas saaks nii, et metsa pidevalt 

ei kahjustata. 



Vastus - Ettepanek tuleb teha Vabariigi Valitsusele. Keskkonnaamet peab selle ettepakule 

seejärel seisukoha kujundama. 

Kaldtee kavandamisest 

Maret Vildak - Palume saalile selgitada, miks on oluline ligipääsetavus kaitseala piires. 

Jako Stein – Vana trepp oli lagunenud, mistõttu tehti projekt taastamiseks. Algselt oli trepil 

kaldtee, mis oli väga ohtlik. Kokkulepe RMK-ga oli, et ohtlik kaldtee likvideeritakse. Ka trepi 

kõrval paikneval nõlval olev kallak on ohtlik ja liivase pinnase tõttu ratastoolidele, 

lapsevankritele, ratastele läbimatu või raskesti läbitav. Sinna soovitakse kaldteed, et tagada 

alla/üles pääs.  

Saalist pakutakse alternatiiviks näiteks Nõmme ja Mustmäe ühendus Rahumäe tn kaudu. Sealt 

aga ligipääs puudub, kuna osaliselt puuduvad seal kõnniteed. 

Kaire Jakobson ja Kadi Alatalu - Ei näe probleemi, saab ringiga liikuda ka mujalt. Ratastooliga 

liikujaid on vähe. Metsast ei jää midagi järgi, kui ehitisi aina juurde tuleb. 

Karmo Kuri – Kõik on mingil hetkel ratastel, kärus, rulaatoriga, ratastega. Peab saama liikuda. 

Maret Vildak - Kaldtee nõue oli trepi rekonstrueerimise projekti juures. Olemas peaks olema 

alternatiivide analüüs, et oleks infot piisavalt infot, mille põhjal otsustada. 

Maarja Mirjam Rajasaar teeb kaldtee tutvustuse. Looduslik kaldtee, seisukord on erodeeruv, 

raskesti läbitav. RMK tegi inseneridele ülesanne kaldtee rajamise võimalikkuse välja 

selgitamiseks.  Välja on pakutud lahendus volitatud teedeinseneri Sven Sillamäe poolt. 

Kaire Jakobson - Mis probleemi see lahendab? Seal ei ole seda probleemi, mida  lahendada 

tahetakse. Piirkonna ratastooli inimestega on suheldud ja metsas nad liikuda ei soovi. Ratastooli 

ja lapsevankriga ei saagi igale poole. See ei lahenda ühtegi probleemi, et ei pea tegema 1 km 

pikkust ringi (nt Ehitajate tee kaudu).See on lisa tee tekitamine, millel otsest vajadust ei ole.  

Kadi Alatalu - Teed kasutatakse nagunii. Seal on lausa treeningud peal. See ei ole looduslik 

kaldtee, mis õigusega me seda teeme.  Kaitsealast ei jää nii midagi järgi. Võib käia ringiga. See 

rada tuleb kinni panna ja lasta loodusel taastuda. 

Helena Elmok - Kas tegemist on metsa ja loodusega või on tegemist linna pargiga. Teeme siis 

kokkuleppe, et  näiteks 30 % park ja 70 % loodus. Muidu jääb fundamentaalne eriarvamus. 

Sütiste Metsa Selts - Ka on vaja teha Natura hindamine.  

Keskkonnaamet selgitab, et Natura eesmärgiks on seal nõmmnelk, kui on kahtlus, et tegevus 

kahjustab liiki, siis on vaja teha hindamine. Eelhinnang tuleb anda igaljuhul, kus analüüsitakse 

mõjud läbi. Analüüsida tuleb kõiki alternatiive - kas on mõistlikke alternatiive. Eelhinnangus 

analüüsitakse ehitusaegseid ja kasutusaegseid mõjusid. 

RMK selgitus, et hetkel ei ole tegemist projektiga. Kuna algselt oli vaja teada, kas selline 

kaldtee on üldse tehniliselt teostatav ja kas asjal on üldse mõtet. Olemas on inseneride koostatud 

kirjeldus.  



Olemas on trahvi võimalus, kuna puudub liikumisvõimalus kõigile. Menetlust ei ole veel 

alustatud kuna proovitakse leida lahendust. Kuid asjad peaksid olema tehtud mõistliku aja 

jooksul. Treppi projektijuures oli nõue, et peab leidma lahendusi kõigile. Kui midagi ei toimu, 

siis alustatakse menetlust - tehakse märkusi, hoiatusi ja siis on võimalus rakendada sunniraha. 

Kadi Alatalu - Ei saa ju teha mingit menetlust selle kohta, et RMK peab ehitama ehitisi 

kaitsealale. Isetekkeline tee tuleb kinni panna ja lasta loodusel taastuda. Nõlv ei ole vallutamatu, 

on olema Hobusemägi ja Nõmmemägi Ehitajate teel. 

Vana mustamäe tee 16 suusatõstuk 

Maret Vildak - Projekt on Keskkonnaametis kooskõlastamiseks käinud ja Keskkonnaamet on 

oma märkused teinud. Palume saalile projekti tutvustada. 

Lumeakadeemia - Soovime, et meie tegevus jätkuks. Tegemist on noorte ja laste kohaga. See, 

mis seal tehakse on ülivajalik. Tõstuk, mis seal kunagi lumerõngaraja jaoks olemas on, sai toona 

lühendatud finantsilistel kaalutlustel. Algselt soovisime projektiga teha ka pinnasetöid. Nüüd 

on projekti selliselt muudetud, et pinnasetöid ei tehta ja saab lumega hakkama.  

Sütiste Metsa Selts - Tegemist on kaitsealuse nõlvaga, mis on rikutud ja kaitsealust nõlva on 

muudetud. Räägite, et tegemist on lastele mõeldus spordirajatisega. Kunagi võis seal sõita 

igaüks. Nüüd on tarastatud ja tasuline teenus. 

Karmo Kuri - Kaitse-eeskirjas on sellel kinnistule lubatud spordi rajatiste rajamine. Kaitse-ala 

algusest peale on need kaks kinnistut mõeldud sportimiseks. Ka seal ei ole saanud teha kõike, 

mida on soovitud. Sellistel juhtudel on tulnud leida lahendused, mis sobivad ka kaitse-

eeskirjaga. 

Seltsid - Linnas jääb aina vähemas kohti kuhu tulla rahunema.  

Karmo Kuri -Tegevusi on erinevatele külastajate gruppidel ja nende vahel võivadki olla 

konfliktid.  

11.05.2023 Nõmme Kultuurikeskuses toimunud avalikul koosolekul oli näha, et 95 % 

inimestest arvab, et elusaid puid ei tohi raiuda. Sama palju arvab, et nendel kinnistutel 

tegeletakse spordiga. 

Seltsid - Spordi vastu ei ole keegi, aga seda tuleb teha keskkonda säästes. Kas Lumeakadeemia 

saab teha midagi tagasi andmiseks? Kas saate teha midagi looduse heaks? Mis me saaks koos 

teha, et aidata seda hoida? 

Nõlvale on veetud suur hunnik pinnast. Keskkonnaameti järelevalve on sellest teadlik, teeb 

lähiajal kontrolli. 

Kadi Alatalu - Hundikuristik on ära rikutud. 

Lumeakadeemia - Seal ei olemidagi muutunud. 

Maret Vildak - Projekt on üle vaatamisel ja ehk viiakse KeA tehtud ettepanekud ka sisse. 

Valgustus 



Enamusel on info olemas, on juba toimunud üks avalikkuse kaasamise koosolek. Lühidalt 

soovitakse rekonstrueerida suusaradade valgustus. 

Joan-Tähven Vene - Avalikkust koosolekust alates ei ole projektiga midagi toimunud. Oleme 

seadnud atra. Mastide paljususe osas oleme valmis pakkuma kompromissi. Sellisel juhul peame 

vähendama valguse ühtlus rajal. See ei ole spordi mõttes hea, aga see on kompromiss. Maste 

tuleb vähem. Üldse on maste juurde vaja lisada selle pärast, et tänane taristu ei paikne seal, kus 

on rada. Kohati mitmed meetrit eemal. Valgustatakse metsaalust, mitte rada. Keskkonnaameti 

poolt tehtud ettepanekuid töötatakse läbi.  

Helena Elnok - Kas nahkhiirtega on arvestatud? 

Meelis Uustal – Tallinna Keskkonna- ja Kommunaalamet on tellinud uuringu nahkhiirtele. Leiti 

üksikuid nahkhiiri. Põhimõtteliselt ainult  põhja nahkhiir,  kes on Tallinnas üldlevinud. Projekt 

on juba oma olemuselt nahkhiirtele parema valgus lahendusega, kui olemasolev valgustus. Uus 

valgus on suunatud ja reguleeritav. 

Kadi Alatalu - Miks ei ole olemasolevad valgustid radade ääres ja on mujal? Ilmselt just seal 

käivad inimesed. Postide vahemaa on suhteliselt suur. Seal on õhukaablid ja need ei tohi 

puutuda puudesse.  

Joan-Tähven Vene - Tõenäoliselt jääb järgmine kaasamise ring viimaseks, kuna lepingute 

tähtajad on kriitilised.  

Viimased aktuaalsed teemad 

Praeguse seisuga kolm olemasolevat lõkkekohta jäävad alles, aga nende kasutust ei 

intensiivista, st taritut ei suurendata. Neid ei likvideeri kuna see võib muuta olukorra veel 

hullemaks. Palju tähelepanu on suunatud järelevalve - Mupo, Keskkonnaamet, RMK pargivaht. 

Keskkonnaameti poole on sealt kandist pöördutut vähe ja ainult üks pöördumine puudutas 

lõkkekohti. 

Seltsid - Täielikult vastu oleme sellele otsusele. Kaks aastat oleme sõdinus selle vastu. Mupo 

ei tule kohale. Pargi vaht tegeleb ainult lõkkekohtadega, mitte pargiga. Turvafirma lihtsalt 

sõidab autoga läbi. Murtakse puid ja raiutakse kirvega. Kogu mets on tualett ruum. Selts 

likvideerib käsitsi lõkkekohti. Need on venekeelsete läbu kohad. Mustamäe LOV-ilt palusime 

abi viia ära suured kivid, kus käivad narkomaanid. Aga ei tehtud midagi. On olemas kokkulepe, 

et lõkkekohad likvideeritakse, Mikk Marran ei ole vastu, et likvideeritakse. Praegu levib 

reklaam Google mapsis, et Sütiste metsas saab grillida. Aga kohti on ainult kolm ja kõik ei 

mahu ära.  

Väljaspool kaitseala tuleks leida alternatiivseid kohti, kuhu saab inimesed suunata. 

Alati saab parandada kommunikatsiooni. 

Googlemapsi saab saata palve need kaardilt eemalda.  



Biojäätmete metsa alla panemisega tegeles järelevalve ja see kokkulepe on saavutatud, et 

lamapuit jääb metsa, mujalt juurde hunnitutesse seda ei tooda. Immutatud puit on loodusest 

eemaldatud sealt, kus see olema ei pea. Teema on selgeks räägitud. 


